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Nyomtatott és online sajtó 
 

Sulyok Tamás: a kultúra képes megtartani a közösséget 
2025. február 22. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, PestiSrácok.hu 

A kultúra képes megtartani a közösséget - mondta Sulyok Tamás köztársasági elnök szombaton 

a 28. Csángó bált megnyitó beszédében a budapesti Millenárison. Ez pedig nélkülözhetetlen a 

beolvadás és eltűnés veszélyének erőteljesen kitett csángó közösségek számára - hangsúlyozta. 

Az államfő a budapesti Csángó bált találkozási pontnak nevezte, amely a világ bármely 

pontjáról érkező bálozók találkozási helye, magyaroké és csángó magyaroké, a Csángóföldről 

hozzánk hazatérőké és a Budapestről lélekben Csángóföldre vágyakozóké. Ez a bál alkalmat ad 

arra, hogy a 21. század embere és a sok száz esztendős archaikus magyar népzene egymásra 

találjon - tette hozzá Sulyok Tamás. És hol is lehetne jobban rátalálni az egységre és 

összetartozásra, mint az ősi magyar körtáncban, a közösséget lendületbe hozó sortáncban - 

fogalmazott az államfő, hozzátéve, a ma este elénk táruló néptánc és a megszólaló zene átadása 

és tudatosulása annak a kultúrkincsnek, amit a csángó magyarok adtak és adnak a világnak. 

Találkozás azzal az örökséggel, amit a csángó emberek ősei Moldvában, a Gyimesekben és a 

Barcaságban megéltek és ránk hagytak, találkozás azzal a kultúrával, ami a csángóké, és velük 

együtt minden magyaré - emelte ki Sulyok Tamás. 

 

Gulyás Gergely: köszönet illeti a Rákóczi Szövetséget a munkájáért 
2025. február 21. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, atv.hu, Ma7.sk, Felvidék.ma, 

Kárpátinfo.net 

Köszönet illeti a Rákóczi Szövetséget azért, mert immáron három és fél évtizede 

fáradhatatlanul dolgozik azon, hogy tudatosítsa mindenkiben: a magyar nemzet egységes - 

mondta Gulyás Gergely Miniszterelnökséget vezető miniszter pénteken Budapesten, a Rákóczi 

Szövetség rendezvényének megnyitóján. A miniszter a szövetség Kárpát-medencei 

középiskolás vezetői fórumának megnyitóján, a Lónyay Utcai Református Gimnáziumban 

mondott beszédében kiemelte: a Rákóczi Szövetség ezt nem jelszavak vagy elvi deklarációk 

szintjén teszi, hanem a mindennapi munkában. A magyar nemzet egységének legszebb példája, 

hogy a fórumra érkezett több mint négyszáz diák mind magyarul tanul és mind olyan területről 

érkezett, ahol szép számmal élnek magyarok. De ettől még nem csupán Magyarország, hanem 

a szomszédos ország fennhatósága alatt is élnek - tette hozzá. A miniszter a rendezvényt 

méltatva azt mondta, rendkívül fontosnak és nagy lehetőségnek tartja a fórum jelentette 

kapcsolatfelvételt, tapasztalatcserét, barátságkötést "olyanokkal, akik hasonlóan magyarok, de 

akár az anyaországban, akár más nemzetrészben tanulnak". Gulyás Gergely arról is beszélt, a 

Rákóczi Szövetség "múltja ugyan dicső", de remélhetőleg még szebb az előtte álló jövő, ez 

ugyanis azt jelentené, hogy akár 30-40-50-100 év múlva is lesznek magyarok ott, ahol ma is 

magyarok élnek. 
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https://hirado.hu/extra/kultura/cikk/2025/02/22/egymasra-talal-a-21-szazad-embere-es-az-archaikus-magyar-nepzene-a-csango-balon-az-allamfo-szerint
https://hirado.hu/belfold/cikk/2025/02/21/gulyas-gergely-koszonet-illeti-a-rakoczi-szovetseget-a-munkajaert
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Nacsa Lőrinc: a magyarság közösségi élményekből tud erőt meríteni 
2025. február 22. – MTI, Magyar Hírlap, Demokrata, Hír TV, Ma7.sk, Vajdaság.ma 

Mindig szükség van közösségi élményekre, mert ezekből erőt lehet meríteni és a magyarság 

akkor erős közösségként, ha összefog, együtt dolgozik - hangsúlyozta a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikai államtitkára szombaton Hargitafürdőn, a csíkszeredai magyar főkonzulátus 

által kezdeményezett hagyományos síverseny megnyitóján. Nacsa Lőrinc kiemelte, hogy az 

immár 12. alkalommal megrendezett Konzul Kupa is nagy összefogás eredménye: az 

önkormányzat, főkonzulátus, a helyi sportegyesületek, Magyarország kormánya és azok a civil 

szervezetek szervezik közösen, amelyek fontosnak tartják, hogy "a közösség élő maradhasson". 

Rámutatott: Székelyföldön komoly hagyománya van a téli sportoknak, legyen szó jégkorongról, 

korcsolyáról, sífutásról, túrasízésről. Elmondta: a nemzetpolitikai államtitkárság mindig 

örömmel támogat olyan kezdeményezeséket, amelyek erősítik a székely közösséget, sport-, 

egyházi, iskolai, kulturális, identitásképző és sportrendezvényeken keresztül, amelyek 

összehozzák a fiatalokat, idősebbeket, sportolni vágyókat, a "magyarságukat ily módon is 

megélőket". Az idei hargitafürdői síünneppel Potápi Árpád János emléke előtt is tisztelgett a 

rendezvény több száz résztvevője, akik egy perc néma csenddel adóztak a tavaly októberben 

elhunyt, a Konzul Kupát évek óta támogató, azon rendszeresen részt vevő nemzetpolitikai 

államtitkár emlékének. 

 

Nacsa Lőrinc: a kormány kiáll a külhoni magyar közösségek nyelvi jogai mellett 
2025. február 21. – MTI, Demokrata, Körkép.sk, Felvidék.ma, Ma7.sk, Kárpátinfo.net, 

KISZo.net, Kárpátalja.ma 

A magyar kormány kiáll a külhoni magyar közösségek nyelvi jogai mellett, különösen igaz ez a 

legnehezebb helyzetben lévő nemzetrész, a kárpátaljai magyarság esetében - jelentette ki a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára a Facebookra pénteken, az anyanyelv 

nemzetközi napján feltöltött videónyilatkozatában. Nacsa Lőrinc beszámolt arról, hogy 

támogatják a külhoni magyar fiatalok anyanyelven történő oktatását a bölcsődétől az 

egyetemig, évente 300 ezer gyermek számára teszik lehetővé a minőségi anyanyelvi oktatást 

szerte a Kárpát-medencében és a nagyvilágban. "Folyamatos és kiszámítható támogatásban 

részesítjük a külhoni magyar oktatási intézményeket, hiszen ezek a magyarság 

megmaradásának bástyái" - mutatott rá. Hozzátette, céljuk, hogy "csodálatos anyanyelvünk, a 

magyar nyelv ne csak 100, hanem 1000 év múlva is éljen, és virágozzon mindenhol, ahol 

magyarok élnek". "Nyelvében él a nemzet" - idézte az államtitkár Széchenyi Istvánt, 

hangsúlyozva, hogy az anyanyelv nemzetközi napján különösen fontos emlékezni erre. Úgy 

értékelte, büszkék lehetünk arra, hogy a világ egyik legnehezebb és legkülönlegesebb nyelvét 

beszéljük.  

 

Nacsa Lőrinc Nagyenyeden: „A közösség erejét ünnepeltük a Bethlen-bálon” 
2025. február 23. – maszol.ro  

Huszonnyolcadik alkalommal tartották meg a Bethlen Gábor Kollégium nívós nagykorúsítási 

rendezvényét, amelynek fővédnökei idén Nacsa Lőrinc nemzetpolitikáért felelős államtitkár, 
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https://www.magyarhirlap.hu/hataron-tul/20250222-a-magyarsag-kozossegi-elmenyekbol-tud-erot-meriteni
https://demokrata.hu/magyarorszag/nacsa-lorinc-a-kormany-kiall-a-kulhoni-magyar-kozossegek-nyelvi-jogai-mellett-953486/
https://maszol.ro/belfold/Nacsa-Lorincz-Nagyenyeden-A-kozosseg-erejet-unnepeltuk-a-Bethlen-balon
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Kolumbán Vilmos József református püspök és Dragoș Ionuț Crișan polgármester voltak. A 

Bethlen-bál Nagyenyed és a környék egyik kiemelkedő eseménye, főszereplői pedig a 

mindenkori végzős diákok. A hagyomány alapján, a lányok fehér báli ruhába, a fiúk pedig 

fekete kosztümbe öltözve ünnepélyesen bevonulnak a terembe és elegáns társasági táncokat 

mutatnak be. Ez a momentum az est fénypontját képezi. A díszvacsorán kitüntetett vendégek, 

az iskola tanárai, illetve a végzősök szülei, rokonai vesznek részt, számuk általában meghaladja 

a háromszázötvenet. Mivel az eseményt a mindenkori igazgató-helyettes konferálja, így most 

szombaton Galambfalvi Angyalka tanárnő látta el ezt a megtisztelő feladatot. Az idei bálon részt 

vett Nacsa Lőrinc, a magyarországi Miniszterelnökség Nemzetpolitikáért felelős államtitkára, 

aki elmondta: a négyszáz éves kollégiumot sok megpróbáltatás érte, de kiállta az idők próbáját, 

mert mindannyiszor voltak olyan elkötelezett személyek, akik nem hagyták elveszni az iskolát 

és a közösséget. „Bízom benne, hogy a Bethlen-bál még sokáig fogja színesíteni Nagyenyed 

kulturális életét, hiszen – a fiatalokat nézve – még nagyobb erősítést kapunk és a közösség 

erejét ünnepeljük ezen az eseményen”. 

 

Soltész Miklós: sokrétű eredményei vannak a határon túli oktatási és egyházi 

épületek felújítását célzó törekvéseknek 
2025. február 23. – MTI, Ma7.sk, Hír TV 

Sokrétű eredményei vannak a határon túli oktatási és egyházi épületek felújítását célzó 

törekvéseknek - jelentette ki Soltész Miklós, a Miniszterelnökség egyházi és nemzetiségi 

kapcsolatokért felelős államtitkára a felvidéki Alistálon, ahol részt vett a megújult helyi 

plébániatemplom újraszentelésén vasárnap. Az államtitkár elmondta, az alistáli példa is azt 

mutatja, hogy az elmúlt években a magyar kormány azon törekvései, hogy új oktatási 

intézmények épüljenek, illetve templomok és egyházi épületek újuljanak meg a határon túli 

területeken is, mára meghozták eredményüket. Aláhúzta: az elmúlt évek ezen irányú törekvései 

elsődlegesen az ott élő magyaroknak segítettek, abban, hogy megőrizzék hitüket, nyelvüket és 

magyarságukat, ám emellett a szlovákoknak és a helyi gazdaságnak is hasznára váltak és a két 

nemzet közti viszony javításához is hozzájárultak. "Ezek a törekvések, a szorosabb 

együttműködés és a Magyarországon élő szlovák nemzetiség támogatása együttesen meghozta 

a két nemzet közti megbékélés örömteli gyümölcsét" - fogalmazott Soltész Miklós. 

 

Varga-Bajusz Veronika: a kormány mindenben támogatja a kárpátaljai magyar 

közösségeket 
2025. február 22. – MTI, Magyar Hírlap, Demokrata, Vasárnap.hu, Hír TV 

A kormány mindenben támogatja a kárpátaljai magyar közösségeket, "mindenben 

számíthatnak ránk" - mondta a Kulturális és Innovációs Minisztérium (KIM) felsőoktatásért, 

szak- és felnőttképzésért, fiatalokért felelős államtitkára szombaton Budapesten, a Kárpátaljai 

Mentálhigiénés Konferencia és Jótékonysági Est megnyitóján. Varga-Bajusz Veronika felhívta 

a figyelmet a Köldökzsinór programra, amelyben anyasági, életkezdési támogatással segítik, 

mások mellett a Kárpátalján élő magyarokat is. Megemlítette, hogy a Nemzeti Tehetség 

Programban és különböző ösztöndíjakkal segítik a kárpátaljai fiatalok tanulmányait, és kiemelt 
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https://ma7.sk/hethatar/soltesz-miklos-az-alistali-pelda-bizonyitja-a-magyar-kormany-torekvesei-meghoztak
https://ma7.sk/hethatar/soltesz-miklos-az-alistali-pelda-bizonyitja-a-magyar-kormany-torekvesei-meghoztak
https://www.magyarhirlap.hu/hataron-tul/20250222-a-kormany-mindenben-tamogatja-a-karpataljai-magyar-kozossegeket
https://www.magyarhirlap.hu/hataron-tul/20250222-a-kormany-mindenben-tamogatja-a-karpataljai-magyar-kozossegeket
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figyelmet fordítanak a kárpátaljai magyar gyerekek ellátásra, oktatására, tehetséggondozására, 

a kultúra megőrzésére és fejlesztésére. Az államtitkár hangsúlyozta, hogy a kormány számára 

elengedhetetlen a megfelelően képzett fiatal munkaerő biztosítása a szülőföldjükön. Ezért 

támogatják a beregszászi II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola és a Mátészalkai 

Szakképzési Centrum együttműködését. Jelezte, hogy továbbra is támogatásban részesülnek a 

kárpátaljai egyházi líceumok, számos civil és szakmai szervezet, más egyedi támogatások pedig 

a szülőföldön való boldogulást segítő intézmények működését segítik, emellett több karitatív 

programot finanszíroztak. 

         
Kelemen Hunor: Romániának egyértelmű magyarázattal kell előállnia az 

elnökválasztás érvénytelenítéséről  
2025. február 21. – Krónika, maszol.ro, Nyugati Jelen, erdon.ro, szekelyhon.ro 

Nemcsak az elnökválasztás érvénytelenítéséről, hanem a jelenlegi geopolitikai és nemzetközi 

helyzetről is megbeszélést kell tartani a koalícióban és a Legfelsőbb Védelmi Tanácsban (CSAT) 

– nyilatkozta Kelemen Hunor RMDSZ-elnök pénteken az Agerpres hírügynökségnek. Kelemen 

Hunor igazat adott a koalíció közös jelöltjének, Crin Antonescunak abban, hogy szükség van a 

Legfelsőbb Védelmi Tanács összehívására, egyrészt azért, hogy az elnökválasztás 

érvénytelenítését újabb elemzésnek vessék alá, másrészt a geopolitikai és nemzetközi helyzet 

megvitatására. A politikus szerint a koalícióban az utóbbi időben nem esett szó külpolitikai 

kérdésekről, márpedig Romániának el kell döntenie, milyen irányvonalat követ és milyen érvek 

alapján. Romániának pragmatikusnak kell lennie. Jelenleg, ahogy én látom, nem igazán 

rendelkezik kommunikációs csatornákkal a Trump-adminisztrációval. Ez nem maradhat így” 

– fogalmazott a szövetségi elnök.  

 

AUR: a nemzeti kisebbségeknek tisztelniük kell a román nemzetet 
2025. február 21. – maszol.ro 

A románok iránti tisztelet napjává nyilvánítanák november 24-ét egy törvénytervezet szerint, 

amit az AUR nyújtott be a parlamentbe. Kelemen Hunor RMDSZ-elnök szerint ez a múlt század 

zsidótörvényeit idézi. Kelemen Hunor az Erdély TV-nek adott interjújában beszélt a 

tervezetről, amit Gheorghe-Adrian Cătană AUR-os képviselő nyújtott be. Ebben az áll, hogy a 

nemzeti kisebbségeknek tisztelniük kell a román nemzetet. Kelemen Hunor szerint a 

képviselőház kulturális bizottságában tárgyalták ezt a tervezetet, de nem szavaztak róla, a 

döntést elhalasztották. Az RMDSZ elnöke feltette a kérdést, hogy mégis hogyan fogják ezt 

érvényesíteni. „Rólam az utcán tudják, hogy magyar vagyok, megkövetelhetitek a tiszteletet, de 

nem mindenkiről tudják ezt. Lesz csillag az emberek homlokán? Honnan lehet majd tudni, 

kitől kell kikényszeríteni a tiszteletet? Hogyan lehet mérni, hogy az illető kellő tiszteletet 

sugároz-e vagy sem a román nemzet iránt? Ezek a brutális dolgok, hogy a parlamentbe be 

tudnak terjeszteni egy törvényt, ami hasonlít a múlt század zsidótörvényeihez, ezt vissza kell 

utasítani” – fejtette ki. Kelemen Hunor hozzátette, sajnos még 2025-ben is van veszély. „Ha 
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észnél vagyunk, ha tudjuk, hogy mi a teendő, ha tudunk szövetségeket kialakítani, akkor meg 

tudjuk védeni a közösséget” – nyomatékosította. 

 

Háromszéken minden település a tavalyinál több pénzből gazdálkodik 
2025. február 21. – maszol.ro 

Kovászna Megye Tanácsa 43,6 millió lejt osztott szét a települések között a költségvetéseik 

kiegyenlítése érdekében. Tamás Sándor megyei tanácselnök rámutatott: mind a 40 háromszéki 

önkormányzat idén több pénzből gazdálkodik, mint tavaly. Ezt szolgálja, hogy a saját 

költségvetésük mellett a jövedelemadó egy részének visszaosztásából kiegészítették a 

települések büdzséjét. Tamás Sándor szerint egyeztettek minden polgármesterrel és politikai 

csoporttal, és fontos ügyek mentén közös teherviselésről döntöttek. Ez alapján minden 

környező község támogatja a baróti és a kézdivásárhelyi kórházat, hiszen azok az egész térséget 

kiszolgálják. Az erdővidéki községek minden lakosuk után 10 lejjel járulnak hozzá a baróti 

városi kórház fenntartásához, míg a kézdiszéki községek lakosonként 6 lejt pótolnak a 

Kézdivásárhelyi kórház működtetéséhez, hiszen a statisztikák szerint ezekben a városi 

kórházakban ellátott betegek kétharmada a környező településekről származik, magyarázta 

Tamás Sándor. 

 

Több mint 26 ezer magyarul tanuló diák fog továbbra is ingyen ebédet kapni 
2025. február 21. – maszol.ro, Krónika 

A kormány jóváhagyta annak az 1 200 iskolának a listáját, amelyekben a diákok továbbra is 

egészséges ebédet fognak kapni. Országszerte több mint 26 000 magyarul tanuló diák fog 

továbbra is ingyen ebédet kapni - tájékoztat az RMDSZ. Az elfogadott jegyzéken azok az 

intézmények szerepelnek, ahol már tavaly is kaptak ebédet a tanulók – közöttük 137 olyan 

iskola, amelyben magyar nyelven vagy magyar nyelven is tanulnak diákok. „Ez egy jó program, 

amelyre szükség van. Sokszor beszélünk az iskolaelhagyás problémájáról, és a visszajelzések 

alapján azt látjuk, hogy a probléma orvoslásában igenis segít az, hogy a gyerekek friss, meleg 

ebédet kapnak az iskolákban, és azoknak a diákoknak is nagyon hasznos ez a program, akik 

késő délutánig vannak iskolában. Éppen ezért mi az RMDSZ-ben a program további bővítését 

kérjük. Azon dolgozunk, hogy amennyiben a költségvetés megengedi, egyre több gyerek 

kaphasson ingyen ebédet az oktatási intézményekben” – fogalmazott Kallós Zoltán kisebbségi 

oktatásért felelős államtitkár. 

 

Románia kisebbségvédő szerepben tetszeleg az anyanyelv nemzetközi napján  
2025. február 21. – Krónika 

Az anyanyelv alapvető fontosságú egy közösség kultúrájának és identitásának megőrzésében, 

és ha a családban és iskolában nem adják tovább, elveszhet – jelentette ki pénteken Natalia 

Intotero művelődésügyi miniszter. A miniszter az anyanyelv nemzetközi napja (február 21.) 

alkalmából közzétett üzenetében a nyelvi sokféleség – mint a tolerancia és a kölcsönös tisztelet 

kifejeződése – fontosságára mutatott rá. Az anyanyelv alapvető fontosságú egy közösség 

kultúrájának és identitásának megőrzésében. Ha a családban és az iskolában nem adják 
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tovább, fennáll a veszélye, hogy elvész. Emiatt Románia védelmezi nemzeti kisebbségeinek 

jogait, és előremozdítja a nyelvi sokszínűséget” – üzente az Agerpres szerint Intotero. 

Hangsúlyozta ugyanakkor, hogy a kulturális minisztérium minden évben támogat a magyar, 

német, ukrán, zsidó, roma és más közösségeknek szóló projekteket.  

 

Műemlékké nyilvánítják a nagyváradi Heyman-házat  
2025. február 21. – MTI, Krónika 

Műemlékké nyilvánítják és felújítják a nagyváradi zsidóság elhurcolását naplójában 

dokumentáló holokausztáldozat zsidó gyereklány, Heyman Éva szülőházát Nagyváradon. A 

Bihar Megyei Műemlékvédő Alapítvány tavaly indította el a belvárosi épület műemlékké 

nyilvánításához szükséges eljárást. Az ingatlant az önkormányzat műemlék-restaurálási 

programja keretében fel is újítják, ami szintén elkezdődött – írta az MTI. Adriana Lipoveanu, 

az alapítvány igazgatóhelyettese úgy nyilatkozott: a műemlékké nyilvánítási procedúra pozitív 

kimenetelét az is segíti, hogy a házban gyerekeskedett Heyman Éva, a nagyváradi zsidóság 

elhurcolását naplójában dokumentáló gyereklány, aki a holokauszt áldozata lett. Mint mondta, 

a Heyman-ház dokumentációját a színház melletti Bazár épületével és az ebben található 

Madách-átjáróval együtt nyújtják be a kulturális minisztériumhoz jóváhagyásra. 

 

A gyermekek éve lesz 2025 Háromszéken  
2025. február 21. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

A kézdivásárhelyi Vigadóban a Tekergők kisegyüttes teltházas koncertjével vette kezdetét 

pénteken Háromszéken a Gyermekek éve. A teljes megyét átfogó, családoknak és szervezett 

csoportoknak egyaránt szóló programsorozatot Nacsa Lőrinc nemzetpolitikai államtitkár és 

Kondor Ágota szenátor jelenlétében Kovászna Megye Tanácsának elnöke, Tamás Sándor, és a 

megyei önkormányzat alelnöke, Gáj Nándor ismertette. „Folyamatosan megoldásokat 

keresünk arra, hogy szülőföldünkön a jövő generációjának olyan környezetet teremtsünk, 

illetve olyan programokat szervezzünk, amelyek kellemesebbé, jobbá teszik a mindennapokat, 

mivel azt szeretnénk, hogy Háromszék legyen az a hely, ahol jó gyereknek lenni, ahol jó felnőni. 

Hisszük azt, ahogyan viszonyulunk a fiatalokhoz, olyan lesz a térségünk jövője” – fogalmazott 

Tamás Sándor. A magyar kormány nemzetpolitikáért felelős államtitkára, Nacsa Lőrinc 

gratulált a kezdeményezéshez, amely tökéletesen igazodik a magyar kormány 

nemzetpolitikájához, miszerint 2025 a jövő nemzedék éve, hiszen „magyar gyermek nélkül 

nincs magyar jövő”, majd kitért arra, hogy az egy nappal korábban Sepsiszentgyörgyön 

ismertetett pályázati kiírásokból a Gyermekek évébe bekapcsolódó egyesületek, civil 

szervezetek is profitálhatnak.  

 

Csibi Attila Zoltánt választották a Székelyföldi Önkormányzati Tanács élére 
2025. február 22. – MTI, maszol.ro 

Csibi Attila Zoltán lett péntektől a Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) 

székelyföldi megyei és helyi eljáróit, önkormányzati képviselőit tömörítő Székelyföldi 

Önkormányzati Tanács elnöke. Új  vezetőre azután lett szükség, hogy Barti Tihamér korábbi 
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elnök ellen vizsgálatot folytat a korrupcióellenes ügyészség. Csibi Attila Facebook-oldalán úgy 

fogalmazott, „ez nem csupán egy tisztség, hanem feladat, munka – amelyet Székelyföldért és a 

közösségünkért kell elvégezni”. Mint írta, azon fog dolgozni, hogy Székelyföld önkormányzatai 

hatékonyan és egységben működjenek. „Tudom, hogy az összefogás az erőnk, és ha közösen 

dolgozunk, akkor eredményesebbek lehetünk” – fogalmazott. Hozzátette: ebben az is a 

választottak segítségére van, hogy az RMDSZ Bukarestben kormányon van, „van kire 

számítani, van kihez fordulni”. Kiemelte, a székelyföldi önkormányzatoknak „a lehető 

legtöbbet” kell kihozni ebből a lehetőségből, és összehangoltan, határozottan kell képviselni 

érdekeiket a tömbmagyar térség javára. 

 

Magassarkúban is helytállnak a döntéshozatalban  
2025. február 22. – szekelyhon.ro 

Kevés modellértékű női előd van Romániában, de nem azért, mert nem voltak, hanem azért, 

mert nem szólnak róluk a történelemkönyvek, hiszen választójogot is csupán 1946-ban kaptak 

a nők itt, azaz még nyolcvan év sem telt el azóta, hogy beleszólhatnak az őket is ugyanúgy érintő 

fontos döntésekbe. Ilyen megközelítésből tehát nem is meglepő, hogy ma Románia parlamenti 

képviselőinek és szenátorainak mindössze a 22 százalékát teszi ki a nők, azaz a 465 mandátum 

közül 101-et tölt be nő. Jelenleg a 32 RMDSZ-es parlamenti képviselő és szenátor között 5 nő 

van csupán – egy szenátor és négy képviselő. Az előző mandátumban három nő képviselte az 

RMDSZ-t a parlamentben. Már az nagyon sokat számít, hogy a nők vállalják magukat a 

közéletben, és sajátosan női problémákat tudnak „térképre” helyezni – véli Csép Éva Andrea, 

aki 2016 óta Maros megye parlamenti képviselője. Ő azért fogott neki politizálni, mert látta, 

hogy vannak olyan témák körülötte, amelyekhez másképp kellene hozzáállni, amelyekre 

lehetséges, hogy volnának megoldások, de nincs, aki elég hangosan elmondja ezeket.  

 

Mostantól néptáncot is oktatnak a Sapientia EMTE Sepsiszentgyörgyi Karán 
2025. február 23. – szekelyhon.ro 

A néptánc elméleti és gyakorlati alapjaival ismerkedhetnek meg a háromszéki Sapientia sport 

és edzőképző szakos hallgatói a tanév második félévében. A Háromszék Táncszínház és a 

Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem Sepsiszentgyörgyi Karának rendhagyó 

együttműködése a felsőoktatási intézmény kezdeményezése révén született meg. A néptáncot 

heti egyszer, háromórás előadás keretében oktatja Virág Endre, a társulat igazgatója. 

Elmondása szerint az elsődleges cél, hogy alapműveltséget adjanak a fiataloknak, mert erre 

egyre nagyobb szükség mutatkozik. „Megkérdeztem a hallgatókat, jártak-e már valaha 

kulturális eseményen. Kiderült, hogy a Háromszék Táncszínház egyetlen előadását sem látták, 

és csak ketten voltak, akik az elmúlt egy-két évben színházban jártak” – jegyezte meg az 

igazgató.  
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Testvérkegyhellyé vált Csíksomlyó és Máriagyűd, összehangolt programokat 

szerveznek  
2025. február 23. – Krónika 

Testvérkegyhellyé vált Csíksomlyó és a Baranya megyei Máriagyűd. Az együttműködési 

dokumentumot vasárnap írták alá a magyarországi kegyhelyen. Keresztes Andor plébános, a 

máriagyűdi kegyhely igazgatója és Timár Sándor Asztrik ferences szerzetes, a csíksomlyói 

kegytemplom igazgatója írta alá az együttműködési dokumentumot vasárnap a Felföldi László 

pécsi megyéspüspök által bemutatott szentmisén Máriagyűdön. Keresztes Andor, a Máriagyűdi 

Kegyhely plébánosa elmondta, hogy ez az együttműködés egy hosszas előkészítő folyamat 

eredménye. Munkatársi találkozókat, munkatársak toborzásában való segítségnyújtást, 

turisztikában történő együttműködést, kölcsönös látogatásokat, képzéseket és a papi 

munkában való támogatást jelent a kegyhelytestvériség.  

        
Magyar Szövetség: Csak részletes elemzés után, egy év múlva döntsenek a 

fenntartók a magyar iskolákat érintő összevonásokról 
2025. február 21. – ma7.sk, felvidek.ma  

A Magyar Szövetség levéllel fordult Tomáš Drucker oktatási miniszterhez. A párt azt 

szorgalmazza, hogy "a fenntartók csak 2026. márciusában, részletes elemzés alapján 

nyújthassanak be konkrét kéréseket a minisztériumhoz a magyar iskolákkal kapcsolatos 

esetleges változtatásokra vonatkozóan, azzal a céllal, hogy életképes magyar tannyelvű 

intézmények jöjjenek létre a magyar iskolának magyar iskolával való összevonásának elve 

alapján, akár vertikális, akár horizontális módon". A párt által a tárcavezetőhöz eljuttatott levél 

hangsúlyozza: "az iskolahálózat optimalizálása a magyar tannyelvű gimnáziumok és 

középiskolák számára egy rendkívül érzékeny kérdés. E folyamatok érzékenységét a Szlovák 

Köztársaság elnöke is hangsúlyozta kijelentésében, amikor 2025. február 19-én Komáromban 

tett hivatalos látogatása során szintén kiemelte, hogy a tervezett optimalizálás kapcsán 

érzékenyen kell eljárni és figyelembe kell venni az iskolák és iskolai létesítmények fontosságát 

a magyar közösség és az általuk lakott régiók számára". 

 

Agócs Attila a Stredről: Egyre alacsonyabb ára van annak, hogy az 

önkormányzatok csendben maradjanak 
2025. február 21. – Új Szó  

Február 14-én jelentette be Ondrej Lunter, Besztercebánya megye elnöke, hogy hét 

polgármesterrel közösen létrehozták a Stred Kezdeményezést. Céljuk, hogy aktívan lépjenek 

fel a közszolgáltatásokat érintő kulcsfontosságú kérdések megoldása érdekében. Agócs 

Attilával, Fülek polgármesterével beszélgettünk a formálódó szervezetről. „Jó ideig 

beszélgettünk Ondrej Lunter megyeelnökkel arról, hogy létre kellene hozni valamilyen 

nyomásgyakorló platformot, ahol jobban el tudjuk mondani azt, mik a közpolitikákkal 
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kapcsolatos elképzeléseink. Az elmúlt hetekben, hónapokban aztán már azon gondolkodtunk, 

kik azok az emberek, akikkel esetleg egy bemutatkozó sajtótájékoztatón a nyilvánosság elé 

lehetne állni. Egy olyan csoportosulást építünk, amelyben arról lehet beszélgetni, hogy milyen 

az állam és az önkormányzatok közti politikai kapcsolat, s az hogyan lehetne egy kicsit másabb, 

mint amilyen eddig volt. Azt látjuk, hogy a politikából egyfajta pankráció lett. A politikusok az 

egójukkal foglalkoznak, bizonyos politikai szubjektumban mindenféle influencerek jelentek 

meg, míg a hétköznapi gondok valahogy eltűntek. Mi viszont ezekkel önkormányzati 

vezetőkként napi szinten küszködünk. Látjuk, hogy az embereknek mire van szükségük. És 

azok nem a mindenféle milliárdos megaprojektek, amelyekről még hatastanulmányok sem 

készültek." – emelte ki a polgármester.  

 

Megválasztották a Nemzetiségi Kormánytanács képviselőit 
2025. február 22. – felvidek.ma  

2024 őszén a kisebbségi bizottság átalakulásával létrejött a kormány új nemzetiségi tanácsa. 

Az alapszabály értelmében 2025. február 28-ig a kisebbségeket képviselő kamarai tagok 

részére új választást kellett tartani. Ez most megtörtént. 2024 szeptemberében a hatásköri 

törvény legutóbbi módosítását követően a Nemzeti Kisebbségek és Etnikai Csoportok 

Bizottsága Nemzetiségi Kormánytanáccsá alakult, de alapszabály nélkül nem rendelkezett 

meghatározott hatáskörrel. Tavaly októberben a szlovák kormány jóváhagyta a Nemzetiségi 

Kormánytanács alapszabályát, és ezzel teljesítette a nemzeti kisebbségek régi követelését. A 

tanács megalakulásával a kisebbségvédelem közvetlenül, magasabb szinten kapcsolódik majd 

a kormányhoz. A tanács elnöke a mindenkori miniszterelnök, alelnöke pedig a kisebbségi 

kormánybiztos, mely pozíciót jelenleg Horony Ákos tölti be. A tanács tevékenysége a kulturális 

és nyelvi igények mellett a nemzeti kisebbségek gazdasági és regionális érdekeinek védelme. A 

huszonhét tagú tanácsban a magyaroknak összesen hét képviselőjük van. A tanácsba a tagokat 

az ún. nemzeti kisebbségi szervezetek jelölhették. 

 

Pellegrini nyitottan fogadta a javaslatokat – Andruskó Imre a magyar iskolák 

jövőjéről beszélgetett az államfővel 
2025. február 22. – felvidek.ma, Új Szó  

Peter Pellegrini szlovák köztársasági elnök február 19-én Komáromba látogatott, ahol több 

fontos témában tárgyalt a helyi képviselőkkel és intézményvezetőkkel. Az oktatási hálózat 

kapcsán az államfő egyeztetett Andruskó Imrével, a Selye János Gimnázium igazgatójával, 

Nyitra megye képviselőjével is, aki ismertette számára a magyar iskolák helyzetét és az ezzel 

kapcsolatos kihívásokat. A megbeszélés során szó esett mások mellett az intézmények 

összevonásának lehetséges hatásairól, valamint azokról a javaslatokról, amelyekkel 

biztosítható a magyar tanintézmények hosszú távú fenntarthatósága. A Felvidék.ma 

megkereste Andruskó Imrét, hogy bővebben is beszámoljon a találkozón elhangzottakról. 

Andruskó Imre elmondta, hogy a köztársasági elnökkel való tárgyalás során több programpont 

is szerepelt, melyeket Komárom polgármestere, Keszegh Béla az elnöki hivatallal közösen 

állított össze. Az egyes programpontok között volt például többek között az egészségügy, a 
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kórházak helyzete, a régiófejlesztés, az önkormányzatok működése és finanszírozása, de külön 

programpontként szó esett természetesen az iskolahálózatról is. 

 

Élő közvetítés Érsekújvárból: az Országjáró magazin a Kultúra Könyvesboltból és 

a KultúrKorzó irodájából 
2025. február 22. – Új Szó, ma7.sk  

A Kossuth Rádió Országjáró magazinját ma élőben követhetik a hallgatók egész nap 

Érsekújvárból a Kultúra Könyvesboltból, valamint a civil szervezeteket tömörítő KultúrKorzó 

irodájából. Domokos István felelős szerkesztővel és Czifra Szilvia műsorvezetővel 

beszélgettünk. Nagy Péter, Érsekújvár alpolgármestere emlékérmét hozott az Országjáró 

kincsesládájába, Széchényi György esztergomi érseket ábrázoló emlékérmét, a város jellegzetes 

évszámaival, az emlékérme hátsó oldalán a várost átszelő Nyitra folyóval. Szilágyi Tibor 

tervezte az emlékérmét, mint ahogy a főtéren lévő Széchényi-szobrot is az érsekújvári 

szobrászművész alkotta. „Keressük-kutatjuk Kárpát-medencében azokat a helyeket, ahol a 

magyar szó élő, ahol magyar közösségek működnek és az emberek értékálló alkotásokkal 

próbálják megélni a magyarságukat. Első alkalommal járunk itt, korábban Pozsonyban, 

Dunaszerdahelyen és Füleken voltunk. Az érsekújvári műsorban majd közel 50 ember szólal 

meg 5 óra alatt, 5-6 percet beszélt egy-egy megszólaló, ebben van irodalom, oktatás, kultúra, 

civil szervezet, gasztronómia, történelmi múlt” – tudtuk meg Domokos Istvántól.  

 

A szórványban a Csemadok egy bástya 
2025. február 23. – felvidek.ma  

„A mostani rendezvényen azt ünnepeljük, hogy 75 évvel ezelőtt létrejött a Csemadok, 

pontosabban lassan hetvenhat éve, hiszen 1949. március 5-én alakult meg kulturális és 

társadalmi szövetségünk, amely azóta a csehszlovákiai, ma már szlovákiai magyarság bástyája. 

Nagyon sok színjátszócsoporttal, hagyományőrző csoporttal, nagyon sok tehetséggel soraiban” 

– mondta ünnepi beszédében e sorok írója, aki egyben a Csemadok Dunasápújfalusi 

Alapszervezetének elnöke a február 22-én megtartott ünnepségen. A Csemadok 

Dunasápújfalusi Alapszervezetét ugyan csak 1951. december 16-án regisztrálták, de 

valószínűleg korábban működött itt nem formális csoportosulásként, hiszen a megalakulás 

szándékának bejelentéstől számítva néha hónapok is elteltek, míg egy küldött részt tudott 

venni az alakulóülésen, ami után azt a központban regisztrálták. Volt mire alapozni, hiszen már 

korábban is volt esztrádcsoport a faluban, sőt az iskolások néptáncoltak is, valamint minden 

évben megtanultak a gyerekek egy színi előadást az iskolában. 
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Nem ismernek határt! 
2025. február 21. – Pannon RTV 

Bagi Barnával, a budapesti Határtalanul a Magyar Fiatalokért Egyesület elnökével, a Fidelitas 

operatív alelnökével találkozott ma dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke 

Szabadkán. Körútjuk során Újvidéken, Temerinben, Adán, Nagykikindán jártak, ma pedig dr. 

Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke, illetve Vicsek Annamária alelnök és EP-képviselő fogadta őket 

a párt székházában. Dr. Pásztor Bálint a Nem ismernek határt! című Facebook-bejegyzésében 

arról számolt be, hogy az ifjúsági ernyőszervezet kapcsolattartása Vajdasággal a legintenzívebb. 

Azt írta, a találkozó során összegezték a nemzeti integráció határokat nem ismerő 

folyamatának sikereit, majd egyeztettek a további együttműködés lehetőségeiről. A VMSZ 

kiemelten odafigyel arra, hogy támogassa a fiatalok politikai szerepvállalását, közösségépítő és 

-szervező aktivitását – olvasható dr. Pásztor Bálint Facebook-bejegyzésében. 

 

Tóbiás József: a gazdák bármikor, bármilyen időben számíthatnak ránk 
2025. február 21. – Pannon RTV 

A mezőgazdaságot érintő fontos témákról, fejlődési lehetőségekről és a pályázati tudnivalókról 

tájékoztatják a termelőket a Vajdasági Magyar Agráregyesületek Szövetségének szervezésében, 

a VMSZ támogatásával megvalósuló mezőgazdasági fórumon. A köztársasági- és a tartományi 

adminisztráció tagjaiból álló csapatok minden községbe eljutnak, hogy tájékoztassák a 

gazdákat és meghallgassák kérdéseiket, felvetéseiket. Csantavéren is nagy volt az érdeklődés a 

mezőgazdasági fórumon, a Bartók Béla Művelődési Egyesület terme teljesen megtelt. A 

termelők szerint az előző évben az inputanyagok magas ára okozta a legnagyobb problémát, 

ezért a legfontosabb kérdés, hogy miként tudnak költségeket megtakarítani. A gazdáknak 

lehetősége volt kérdéseket feltenni a szakértőknek. 

 

Magyar Szó élőújság Szabadkán 
2025. február 21. – Pannon RTV 

A SzekerEST rendezvénysorozat keretében tartott élőújságot munkatársaival a nyolcvan éves 

Magyar Szó. A vajdasági magyar közösség egyetlen napilapja most Szabadkán találkozott az 

olvasóival. A Szekeres László Alapítvány pincehelyiségében az élőújság résztvevői azt járták 

körbe, hogy a mai világban hogyan kell újságot készíteni. A Magyar Szó jelenleg nyolcvan 

állandó és több mint száz fős tiszteletdíjas csapattal dolgozik azon, hogy minőségi tartalmak 

jelenjenek meg a napilapban, a webes felületen és a mellékletekben. Varjú Márta, a lap 

Életműdíjas főszerkesztője az újságírásról beszélve kiemelte, hogy azt újságnak nagyon fontos 

azt eldöntenie, hogy ki a célközönsége. 

 

A Szerbiában és a Magyarországon élő görög nemzeti közösség képviselőit 

fogadta az MNT 
2025. február 22. – Pannon RTV 

A találkozó célja az interregionális kulturális együttműködés megerősítése és folytatása. 

Szerbiában országszerte élnek görög nemzetiségűek, viszont ami a problémát jelenti, az az, 
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hogy nem egy helyen erősítik a közösséget. Egyebek mellett erről is tanácskoztak a találkozón, 

hogy miként lehet megtartani a görög nemzeti közösséget Szerbiában. Petar Rodifcis-Nađ, 

elnök, Görög Nemzeti Tanács, Szerbia: „Van egy egyesületünk, amely támogatja a munkánkat. 

Ezen keresztül ünnepeljük meg a görög közösség számára fontos dátumokat, kulturális 

eseményeink vannak, amelyek lehetővé teszik a görög kultúra és hagyományok ápolását.” A 

Magyarországon élő 13 nemzetiség közül a görögök is nagy figyelmet kapnak a magyar 

kormánytól, mint anyagilag és erkölcsileg is. 

 

Az Anyanyelv Nemzetközi Napját ünnepelték Dél-Bánátban  
2025. február 22. – Pannon RTV 

Tizenhetedik alkalommal tartották meg Sándoregyházán a Žarko Zrenjanin Művelődési 

Otthonban az Anyanyelv Nemzetközi Napja alkalmából Pancsova város központi 

rendezvényét. A pancsovai Oroszok, Leszármazottaik és Barátaik Egyesületének ifjú tagjai egy 

kozák népdallal és gyermekdalokkal mutatkoztak be a sándoregyházi közönségnek. Irina 

Bogdanović, elnök, Oroszok, Leszármazottaik és Barátaik Egyesülete, Pancsova: „Nagyon 

széles spektrummal rendelkezünk, ami a nyelvet illeti, van lehetőségünk használni, hogy 

tanítsuk a gyerekeket, akik szeretik az orosz nyelvet és nem csak azokat, akik itt születtek, mint 

leszármazottak és előröl kell kezdeni a tanítást, hogy megbiztosítsuk nekik, mint 

leszármazottaknak, hogy tudják mégis a saját nyelvüket.” 

 

Szilasi Nap Muzslyán - csak úgy pengtek a citerák 
2025. február 23. – Pannon RTV 

Kicsinek bizonyult a muzslyai Petőfi Sándor Magyar Művelődési Egyesület színházterme, 

amely immár 21. alkalommal adott otthont a Szilasi Napnak. Ez volt a vajdasági citerások 

eddigi legtömegesebb éves rendezvénye. A több mint háromórás műsor alatt harminc 

produkciót mutatott be a 160 citeraszólista, citerakettős és citerazenekar. A rendezvény 

hagyományosan Fehér Ferenc: Apám citerája című versével kezdődött, Mák Andrea 

előadásában, Lele József citerakísérete mellett. A találkozót Kerekes József, a Vajdasági 

Magyar Szövetség alelnöke nyitotta meg. „Fontos, hogy az utókornak átadjuk. Nagy öröm 

számunkra, hogy láttuk, hogy mennyi gyerek van itt, a fellépők között, és tudjuk, hogy nemcsak 

múltunk volt, jelenünk is van, de ez által jövőnk is lesz, hogyha a hagyományainkat tovább 

tudjuk adni, tovább tudjuk ápolni és meg tudjuk őrizni.” 

 

Muzslya: Kitüntették az arra érdemes cserkészeket 
2025. február 23. – Vajdaság.ma 

Muzslyán tartotta meg szombaton rendes évi közgyűlését a Vajdasági Magyar 

Cserkészszövetség, amelynek kezdetén megkoszorúzták a Szűz Mária Szent Neve templomban 

a Turul őrs emlékére, 2019-ben állított emléktáblát, a végén pedig kiosztották negyedik 

alkalommal az öt éve alapított plakett díjakat. Az idén három kategóriában érkezett 

felterjesztés, így Buzetzky Ferenc plakettben Kecskés Endre és Gabona Ferenc részesült, Sík 

Sándor plakett díjat adományoztak Tóth Balázsnak, Krekuska Róbertnek és Szentkirályi 
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Endrének, az utóbbi két kitüntetettnek utólag adják át az elismerést, valamint Teleki Pál díjat 

kapott dr. Virág András. 

 

Szállási szemmel 
2025. február 24. – Pannon RTV 

A projekt legfőbb célja a magyar tanyavilághoz kapcsolódó ismeretek összegyűjtése és minél 

szélesebb körben való bemutatása. A Bácsfeketehegy Magyar Művelődési és Helytörténeti 

Egyesület értéktár bizottsága a 2023-24-es évben a Szállási szemmel elnevezésű program 

keretében, Magyarország Agrárminisztériumának támogatásával helytörténeti kutatást, 

közösségi visszatanulási alkalmakat és ismeretterjesztő foglalkozásokat szervezett, hogy 

felkutassa és ápolja a falu szállási, önellátó életmódjával kapcsolatos emlékeket. A program 

zárórendezvényét tekinthették meg tegnap este az érdeklődők a bácsfeketehegyi 

színházteremben. A Szállási szemmel projekt legfőbb célja a magyar tanyavilághoz kapcsolódó 

ismeretek összegyűjtése és minél szélesebb körben való bemutatása. Halasi Molnár Anikó 

számára nem volt kérdés, hogy csatlakozzon az úgynevezett visszatanulási, értékmentő 

programhoz, hiszen számára is kiemelten fontos, hogy ezek a hagyományok ne merüljenek 

feledésbe. 

       
Szeminárium és szakmai műhelymunka 
2025. február 22. – Kárpátalja.ma 

A rendezvényre a „Befogadó oktatási környezet” tudományos-módszertani rendezvénysorozat 

keretében került sor Beregszászban, amelyen 14 igazgató-helyettes vett részt a kárpátaljai 

magyar tannyelvű iskolákból. A szeminárium résztvevőit Gabóda Béla, a Kárpátaljai 

Pedagógus-továbbképző Intézet Beregszászi Tagozatának vezetője köszöntette, kiemelve a 

rendezvénysorozat jelentőségét abban a tekintetben, hogy egy olyan oktatási-szolgáltató 

rendszerbe szeretnének betekintést nyújtani a magyar tannyelvű óvodák és iskolák 

pedagógusainak, amely a sajátos nevelési igényű gyermekek iskolai oktatását, szocializációját 

és a társadalomba való beilleszkedését próbálja elősegíteni. 

 

Eltemették Munkácson Pap Zoltánt, a háború újabb kárpátaljai áldozatát 
2025. február 22. – KISZo.net 

A 32 éves roma származású férfi 2025. február 14-én harci feladat teljesítése közben vesztette 

életét. Halálának pontos körülményei egyelőre nem ismertek. Az A2980-as alakulat 

katonájának búcsúztatójára szombaton került sor Munkácson. Pap Zoltántól végső búcsút 

vettek rokonai, családja, közeli és távoli barátai, bajtársai, valamint mindazok, akik ismerték – 

számolt be a Mukachevo.net hírportál. Eddig már közel ötven kárpátaljai magyar nemzetiségű 

áldozata van a lassan három éve tartó orosz–ukrán háborúnak. 
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A KMKSZ Beregszászi Alapszervezete megtartotta éves közgyűlését 
2025. február 23. – karpataljalap.net 

Február 22-én tartotta meg éves közgyűlését a KMKSZ Beregszászi Alapszervezete, amelynek 

a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Törökbálint terme adott otthont. A 

megjelenteket Molnár D. István, a Beregszászi Alapszervezet elnöke köszöntötte, majd 

ismertette a napirendi pontokat. Ezek között szerepelt az elnöki beszámoló, az ellenőrző 

bizottság beszámolója, valamint a vendégek felszólalása. Beszámolójában áttekintette a 

szervezet elmúlt évi tevékenységét. Mint mondta: „Olyan időszakot élünk, amikor nagy 

tömegeket nem szabad összehívni, így rendezvényeinket kisebb létszámban tudtuk 

megszervezni.” Ennek ellenére az alapszervezet sikeresen megtartotta a magyar kultúra napja 

tiszteletére megszervezett rendezvényét, aktívan részt vett a március 15-ei megemlékezésen, 

valamint támogatta a helyi magyar iskolásokat. Kiemelte, hogy fontos szerepet vállaltak a 

Magyarok Kenyere programban is: Beregszász gyűjtötte össze a legtöbb búzát Kárpátalján, 

amelyet a Nagydobronyi gyermekotthon számára ajánlottak fel.  

 

Összefogásban az erő 
2025. február 23. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség alapszervezetei a nehézségek ellenére folytatják 

érdekvédelmi és közösségerősítő tevékenységüket. Ennek volt ékes példája a Nagypaládi és a 

Fertősalmási alapszervezet közösen megtartott évértékelő közgyűlése. A tagság a nagypaládi 

községi tanács üléstermében gyűlt össze, hogy számba vegye az elmúlt év eseményeit, 

meghatározza jövőbeli célkitűzéseit. Az ülés az immáron 3 éve tartó orosz agresszió áldozataira, 

valamint a Szövetség elhunyt tagjaira való megemlékezéssel vette kezdetét. Ezt követően az 

elnöki beszámolókra került sor. Illés Katalin, a KMKSZ Nagypaládi alapszervezetének elnöke 

felszólalásában ismertette a 2024-es év történéseit és jövőbeli terveit. Hangsúlyozta, nagy 

szükség van a közösségerősítő rendezvényekre, ennek bizonyítéka, hogy a háború, a nehéz 

gazdasági helyzet okozta elvándorlás ellenére sikerült megtartani a 400 fős tagságot. 

 

A közösségért végzett munka folytatódik – a KMKSZ Jánosi Alapszervezetének 

éves közgyűlése 
2025. február 23. – karpataljalap.net 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) Jánosi Alapszervezete február 22-én 

tartotta meg éves közgyűlését a Jánosi Líceumban. Az eseményen a szervezet vezetői és helyi 

tisztségviselők értékelték az elmúlt év eredményeit, a közösség előtt álló kihívásokat, valamint 

a kárpátaljai magyarság számára elérhető támogatási lehetőségeket. A megjelenteket Jenei 

Viktória, a KMKSZ Jánosi Alapszervezetének elnöke köszöntötte, majd beszámolt a szervezet 

jelenlegi helyzetéről. Tájékoztatása szerint a tagság az elmúlt évben 2 fővel bővült, így jelenleg 

101 főt számlál, azonban a háborús helyzet miatt a kivándorlás továbbra is jelentős hatással 

van a közösségre. 
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Tartanak a Kárpátaljai Közéleti Vezetőképző képzései 
2025. február 23. – Karpat.in.ua 

Székesfehérváron zajlik a Mathias Corvinus Collegium által szervezett Kárpátaljai Közéleti 

Vezetőképző VII. évfolyamának 3. képzési hétvégéje. A résztvevők elsőként a „koronázó város” 

polgármesterével vehettek részt találkozón. A szervezők hangsúlyozzák: az MCC a magyarság 

számára igazodási pontként szolgáló tehetséggondozó intézmény és tudásközpont, amely a 

hagyományokra építve, a közösséget és a hazát szolgálva a világra nyitott fiatalokat nevel. Az 

MCC tehetséggondozó tevékenysége ott kezdődik, ahol a hagyományos oktatási rendszer véget 

ér. Felismerve a 21. század kihívásait minden tehetség számára ingyenesen elérhető oktatást és 

fejlődési lehetőséget biztosítsanak. 

 

Miniszobrot kapott szülőhelyén Kassai Antal festőművész 
2025. február 23. – KISZo.net 

Roman Murnik szobrász legújabb alkotása Bercsényifalván (Dubrinics) kapott helyet. A 

miniszobor az ungvári járási település híres szülöttjének, Kassai Antal festőművésznek, 

grafikusnak állít emléket, aki 104 évvel ezelőtt, 1921. február 24-én született. A bronz szobor 

fémből készült festőállványon került elhelyezésre, az alkotó szemüvegben, kezében ecsettel 

ábrázolta a festőt. Ukrajna Érdemes Képzőművésze, Ukrajna Népi Festőművésze azon 

kárpátaljai alkotók közé tartozik, akik autodidakta módon lettek nagy művészek. Sikerének 

kulcsa tehetsége, valamint a kárpátaljai festőiskola alapítóihoz, Boksay Józsefhez és Erdélyi 

Bélához fűződő szoros kapcsolata, akik segítségével gyarapította tudását. 

  

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2025. február 21. – Kossuth Rádió 

 

Áprilisban kezdődik a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium kollégiumának beomlása 

ügyében indított törvényszéki tárgyalás. A két diák halálát okozó tragédia kivizsgálása után, 

három személy ellen indítottak büntetőjogi eljárást: a falomlást okozó építkezési vállalkozás 

ügyvezetőjét, a műépítészt, illetve az épület tulajdonosát képviselő személyt vádoltak meg.  

  

Az ipolysági képviselő testület február 20-i ülésén határozatot hozott arról, hogy átvállalja a 

Szondy György Gimnázium fenntartói jogkörét Nyitra megyétől. A magyar határhoz közeli 
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település számára ugyanis kiemelten fontos, hogy a magyar nyelvű oktatás hosszú távon 

fenntartható, erős oktatási intézményekben valósuljon meg. Ez lehet az a 300-nál is több 

gyerekkel működő iskolaközpont, amely létrehozásának első lépése a fenntartói jogkörök 

átvállalásával csütörtökön megtörtént – mondta műsorunknak Zachar Pál polgármester. 

  

A Kárpátaljai Magyar Líceum alapítását 2023-ban kezdeményezte a II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskola, miután Ukrajnában a közoktatási törvény nagymértékben 

korlátozza a magyar nyelvű oktatást a középfokú intézményekben. Az iskolahálózat több mint 

két éve sikeresen működik Nagydobronyban, Kisgejőcön, Beregszászban, Nagyszőlősön és 

Tiszapéterfalván. Idén szeptembertől a tervek szerint új helyszínnel bővül a líceum hálózat. 

Ezzel kapcsolatban tartottak pedagógusok számára nyílt napot Visken.  

  

Képzési központokat létesít a Magyarkanizsai Vállalkozók szövetsége és a temesvári Szórvány 

Alapítvány egy, a Románia–Szerbia IPA Interreg Program támogatásával. A közös projekt fő 

célja a határon átívelő gazdasági kapcsolatok elősegítése, de a Szórvány Alapítvány számára az 

is fontos, hogy lehetőséget nyújt a néhány éve visszaszerzett Magyar Ház egyes tereinek 

felújítására. A terv a teljes épület rendbe tétele 2026-ra.  

  

Töpörtyű, tepertő, pörcögő, azaz az egyenletes kockákra vágott szalonna kiolvasztott, összesült, 

töppedt darabja. A téli időszakban az egyik közkedvelt rendezvény Muzslyán a 

Töpörtyűfesztivál, amelyen a versenyzők e disznótori csemege, a töpörtyűkészítésben 

versenyeztek.  

  

Adásunkkal egyidőben mutatják be Maksay Ágnes kolozsvári rendező legújabb portréfilmjét 

Budapesten, az Uránia Nemzeti Filmszínházban. A Hegyeken, völgyeken zengedezve járnék 

c.film Nyisztor Ilonáról szól. Egy olyan asszonyról, aki az autentikus csángó kultúra 

nagyköveteként bejárta és járja ma is a nagyvilágot. A gyermekei, unokái már Budapesten 

élnek, de Ő még otthon, moldvában, a régi trendek szerint él és oktatja az ott élő maroknyi 

gyermeksereget népdalra, néptáncra és az elvesző félben lévő anyanyelvükre a 

csángómagyarra. Maksay Ágnessel, a film rendezőjével kolozsvári tudósítónk, Ferencz Ádám 

beszélgetett. 

A film ma esti díszbemutatója az idei Csángó bál nyitánya.  A bált a budapesti Millenárison 

tartják szombaton. A gasztronómiai bemutató elengedhetetlen részévé vált a programnak, ám 

a bálok történetében első ízben csángó gyermekek lesznek a színpadi műsor fellépői. Utána 

több helyszínen zajló táncház, koncertek, énektanítás és más programok következnek. A 

hajnalig tartó táncházban mindenkinek ott a helye, aki részesévé akar válni a csángó magyar 

kultúrának. 
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Határok nélkül 

2025. február 22.– Kossuth Rádió 

 

A Nemzetegyesítés címerekkel elnevezésű kiállítás a dunaszerdahelyi Csallóközi Múzeumban 

mintegy ezer olyan címert mutat be, amelyeket a dorogi születésű Pécsi L. Dániel készített. 

Mint mondta a megnyitón, autodidakta módon sajátította el a címerkészítés szabályait, de 

ragaszkodik a beszélő címerek magyar hagyományához, amikor egy-egy település, 

egyházmegye vagy magyar közösség felkérését teljesíti. Indulását a pályán nem kis mértékben 

a Honismereti Kerékpártúrák alkalmával szerzett felvidéki élményei, a magyar múlt külhoni 

emlékei határozták meg. Pécsi L. Dániellel Haják Szabó Mária beszélgetett. 

 

A mintegy ötezer fős szlovéniai magyar közösség kulturálisan igen aktív, néptáncolnak, amatőr 

drámacsoportot működtetnek és az év 365 napjára 185 rendezvény jut – meséli Soós Mihály, a 

lendvai Magyar Nemzetiségi Művelődési Intézet igazgatója, akit munkatársunk, Szerda T. 

Fanni Zentán, a Kárpát-medencei magyar művelődési intézmények Fórumán kért mikrofon 

elé. 

 

,,A tanár olyan kell, legyen, mint a franciakulcs: minden csavarra jó!” – mondja a franciatanár 

végzettségű Murányi János, aki néprajzosként, szerkesztőként is dolgozott 

Székelyudvarhelyen. Két saját könyvet is írt, és csaknem száz könyvet szerkesztett. A Magyar 

Kultúra Napján Udvarhelyszék Kultúrájáért díjjal tüntették ki Székelyudvarhelyen. Jó barátság 

fűzte Maszelka János festőművészhez, akinek a hatására aztán Székelyudvarhely 

közművelődési életében Murányi is fontos szerepet vállalt. Számos képzőművészeti kiállítást ő 

nyitott meg hosszú éveken keresztül. Geréb Krisztina az otthonában kereste fel Murányi 

Jánost, aki a kutyája társaságában fogadta munkatársunkat. 

 

A Hagyományok Háza Hálózat Kárpátalja immáron ötödik alkalommal szervezi meg 

Beregszászban a kezdő néptánc pedagógusok módszertani képzését a táncoktatók és a néptánc 

iránt érdeklődők számára. A program nagy népszerűségnek örvend, ami jól mutatja azt, hogy 

mennyire fontos a kárpátaljai magyar közösségnek a hagyományápolás. A szervezők egyik 

célja, hogy enyhítsék a háború miatt kialakult szakember hiányt Kárpátalján. Részletek 

Iváncsik Attilától. 
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Kárpát-medence 

2025. február 23. – M1 

 

A bácsföldvári harangszó 

A délvidéki magyar közösségek számára nem csak anyanyelvük és népi hagyományaik, de a 

vallási értékek megőrzése is ugyanolyan fontos. A bácsföldvári plébánián Dosztán Berta a 

szentek és Jézus életével ismerteti meg a gyerekeket.   

 

Rozsnyói fiatalok a Kőrösi Programban   

A rozsnyói Sajó Banda koncertjei nagyon népszerűek a gömöri magyar családok körében. A 

zenekar tagjai fontosnak érzik megőrizni nagyapáik örökségét, népzenei hagyatékukat. A 

banda ebben a felállásban egy ideig nem játszik, mivel az alapítótagok közül Kristóf Bálint és 

Kristóf Répássy Ivett a Kőrösi Csoma Sándor Program ösztöndíjasainként Argentínában 

folytatják küldetésüket. 

 

Erdélyi látássérült fiatalok sítábora hargitafürdőn 

Különleges programnak adott otthont néhány hete a hargitafürdői sípálya. Az Erdélyi Magyar 

Látássérültekért Alapítvány tucatnyi látássérült gyermeknek és fiatalnak adta ajándékba a 

síelés élményét. 

 

Ördögcsáklya néptáncegyüttes   

Rőzsét gyűjteni indul a délvidéki Királyhalmon Gazsó Tibor két fiával, Andrással és Miklóssal. 

A háztáji kertben sok minden megterem, a cseresznyefa pedig télen is a legjobb mászóka. Egy-

egy koppintással és füleléssel ellenőrzik, hogy a méhkaptárakban minden rendben van-e. Kis 

játék után a ház felé veszik az irányt, ahol az édesanya, Viola várja őket. 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/

